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JAZYKOVÝ POBYT SŮKENICKÁ
jak jsme si užili jazykáč
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ŠKOLNÍ FÓRUM
když děti mohou spolurozhodovat
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ÚVODNÍK
Tak jsme tady s dalším číslem.
V něm se redaktoři zamysleli
nad několika tématy dneška -
nad hysterií vyvolanou úmrtím
Karla Gotta, nad škodlivostí
elektronických cigaret,
nad pojmem fake news. Dočtete
se také o zajímavé výstavě
a divadelním představení pro II.
stupeň. Také jsme zavzpomínali
na akce dní nedávných - Školní
fórum, Jazykový pobyt, či Ondra
Scholze v obrázcích
na turistický kurz. Nechybí ani
příspěvek od Mahu Chalupové
v Deníku středoškoláka. No
a samozřejmě jsme zde
s obvyklými rubrikami -
Virtuální světy, Recepty a Proč
to dělám.
Tak čtěte a bavte se.
 
Hana Šmídová 

Jazykový pobyt II. stupně - Sůkenická 2019
Nastalo babí léto, a to je pro nás
znamení, že se chystá jazykový
kurz v malebném prostředí
Starých Hamrů na chatě
Sůkenická. A tentokráte nám
opravdu přálo počasí.
Za krásného, slunného rána
v pondělí 21.10. jsme nasedli
do autobusu, zamávali naší škole
a už si v hlavě opakovali
anglická slovíčka. Čekaly nás tři
dny plné angličtiny. Letos se
kurzu zúčastnilo celkem 29 žáků
z 8. a 9. ročníku. Netradiční
hodiny angličtiny připravily p.
uč. Bártová pro osmáky a pro
deváťáky p. uč. Mrštíková,
pro kterou to byl její první kurz
na této škole. A jistě ne poslední!
Po dobu pobytu na kurzu stejně
jako minulý rok nás doprovázel
rodilý mluvčí Kim Bathke
z Lodnýna, který sebou přivezl

foto: Michaela Mrštíková

kufr plný deskových her. Počasí
nám přálo po celé tři dny, ale ne
jen díky němu jsme si kurz
všichni užili. Bavilo nás všechno
- od denního učení angličtiny
přes procházky až po večerní
hry. A hlavně jsme dodržovali
základní pravidlo celého pobytu:
„Speak only English!“ Je
pravda, že někdy je těžké
vyjádřit myšlenky anglicky, ale
kdo se nepokusí, nikdy to
nedokáže. Ve středu 23. 10.
před polednem už byl přistaven
autobus, my jsme zamávali

foto: Michaela Mrštíková

a ujížděli zpátky do Nového
Jičína. Bohužel pro nás
deváťáky to byl poslední kurz
s angličtinou. Věřím, že stejně
zábavný pobyt zažijí i mladší
generace, a přeji jim, aby je
angličtina bavila tak, jak baví
nás.
 
Lada Rýdlová, žákyně 9.
ročníku, a Jana Bártová,
učitelka anglického jazyka

ŠKOLNÍ FÓRUM

foto: Hana Šmídová

Nedávno ve škole už podruhé
proběhlo školní fórum. Asi se
ptáte, co to vůbec je.
Je to akce, které se účastní
členové školního parlamentu.
Byli jsme rozdělení
ve skupinkách a sepisovali, co

foto: Hana Šmídová

bychom chtěli ve škole a ve
městě změnit a co se nám líbí.
Později si každá skupinka
vybrala dvě věci, které vnímá
jako prioritu na změnu
a prezentovala to ostatním
skupinkám. Poté se hlasovalo,

foto: Hana Šmídová

každý dvěma hlasy za sebe,
který problém nám připadal
nejdůležitější. Paní ředitelka
a pan místostarosta Syrovátka se
k tomu poté vyjádřili, co z toho
jde uskutečnit a co ne. Letos
padaly návrhy, aby byla

dostupná wifi ve škole
nebo třeba zavedení školních
uniforem. V městských návrzích
pak třeba vybudování útulku
pro psy a zlepšení prostředí
autobusového nádraží.
Akce mi připadá užitečná tím, že
můžeme my žáci komunikovat
s vedením a probrat s nimi naše
návrhy, dozvíme se, proč některé
z návrhů nejdou zrealizovat
a naučíme se mezi sebou probrat
vše, co nás těší, nebo trápí.
 
Naty Pernická

Karel Gott  vs.  Antonín Holý

foto: ilustrační foto

V souvislosti s nedávným
úmrtím světoznámého zpěváka
Karla Gotta, jehož písničky
budeme poslouchat ještě dlouho,
jsem se zamyslela nad postojem
veřejnosti a našich politických
elit. Protože říká vám něco
jméno Antonín Holý? Že ne?

foto: ilustrační foto

Antonín Holý zemřel před sedmi
lety a žádná hysterie ohledně
pohřbu se nekonala. Byl to
chemik a virolog, který byl
objevitelem řady antivirotik
při léčbě HIV/ AIDS. Ve světě
vědy nebyl neznámou osobností
a svou prací ovlivnil životy

mnoha lidí. A to mi právě vnuklo
myšlenku, že žijeme ve světě,
kdy nás více zajímá, kdo napsal
jakou písničku, než kdo
vymyslel lék, který někomu
může zachránit život. Ano,
zpěváci nám přinášejí radost
a zábavu, ale vědci a vynálezci,
výsledky jejichž práce nám
usnadňují život a často proslavili
Českou republiku víc než
umělci, by si měli zasloužit naši
úctu a měli bychom znát jejich
jména. Proč se to neděje?
Protože o nich média tak často
nemluví a v novinách se o nich
napíše. Protože se často zaměřují

na nepříliš příjemné oblasti
našich životů a my nepříjemné
myšlenky rádi vytěsňujeme.
Nemyslím si, že se to časem
změní, ale mnoho to vypovídá
o hodnotách společnosti.
A proto - zajímejme se víc
o dění ve světě vědy a važme si
vědců minimálně stejně jako
herců, zpěváků a sportovců,
které vidíme každý den
v televizi či jen na internetu
a známe jejich jména.
 
Lada Rýdlová
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Smrtící monopropylenglykol

foto: ilustrační foto

V současné společnosti
zaznamenaly veliký rozmach
elektronické cigarety.
Ano, spousta lidí argumentuje,
že jsou údajně "zdravější" a že
méně znečišťují životní
prostředí. Životnímu prostředí
sice opravdu tolik neškodí, ale
co na ně říká naše zdraví??
K našemu organismu už tak
šetrné nejsou, a médii nedávno
proběhla také zpráva, která
u mnohých konzumentů zůstala
bez povšimnutí.
Ve Spojených státech
amerických na kouření
elektronických cigaret zemřelo
šest osob a pět dalších leží
ve vážném stavu v nemocnici.
Neví se totiž, že
monoropylenglykol (látka
obsažená v cigaretě) může
ve vysoké dávce během krátké
doby způsobit otravu. Vystavení
monopropylenglykolu v kapalné
formě může způsobit podráždění
očí a horních dýchacích cest.
V Indonésii už jsou elektronické
cigarety vyhlášeny za ilegální
(zakázané zákonem).

 
Někoho motivuje ke kouření
potřeba být zajímavý a cool,
někdo se potřebuje zalíbit partě
a chce na někoho udělat dojem.
Otázkou je, zda nám obdiv
pochybné partičky stojí za riziko
zničeného zdraví anebo i za
vážnější následky kouření.
Zdraví máme každý jen jedno
a proto si ho chraňme.
Co tedy rozhodně všem
doporučím - nejlepší je
s kouřením vůbec nezačínat.
 
Mia Michálková

Výstava Rytíři nebes

foto: ilustrační foto

Dne 15. října jsme se v Brně
na radnici účastnili vernisáže
výstavy Rytíři nebes – 68. Noční
stíhací peruť. Výstavu zahájili
velvyslanec Velké Británie,
primátorka města Brna, hejtman
Jihomoravského kraje
a organizátor výstavy Jan
Kratochvíl. Výstava je věnována
československým letcům,

členům 68. noční stíhací perutě
RAF (Britského královského
letectva) za 2. světové války.
Na výstavě jsou k vidění
uniformy letců, jejich fotografie
a informace o nich.
Po výstavě jsme šli do Brněnské
hvězdárny na besedu s letci
311.perutě RAF Jiřím Pavlem
Kafkou a Tomášem Lomem. Jiří

Pavel Kafka odjel z Prahy v roce
1939 vlakem sira Nicolase
Wintona. Oba letci se zúčastnili
hlídkových letů nad Atlantickým
oceánem. Beseda se nám moc
líbila, byla pro nás čest setkat se
s lidmi, kteří bojovali
za osvobození Československa.
 
Adam a Tomáš Pilátovi

Fake news - aneb lžou nám média?
V dnešní době se s pojmem fake
news velmi často setkáváme.
Většina lidí si přečte noviny
a věří všemu, co tam je napsané.
Pojďme se spolu podívat, jak se
vyhnout lžím a podvodům.
Zkuste si při čtení jakékoliv
informace položit těchto 5
otázek:
 
1. KDO?
Kdo je autorem nebo tvůrcem
článku, je pro mne
důvěryhodný?
Kdo má kontrolu nad vznikem
a šířením sdělení, kdo je
vlastníkem média a čí názory asi
médium prezentuje?
 
2. CO?
Co je obsahem sdělení a dají se
informace ověřit?
 
3. KOMU?
Jaké cílové skupině je sdělení

určeno?
Jakým způsobem se sdělení
k příjemcům dostává?
 
4.JAK?
Jak se snaží článek zaujmout,
využívá bulvárních forem
sdělení?
Jaké emoce může sdělení
v příjemcích vyvolat a proč?
 
5.PROČ?
Proč bylo sdělení vytvořeno
a kdo má ze sdělení prospěch či
užitek?
 
Věříme, že vám tyto rady
pomůžou rozeznat realitu od lží:
Demagog.cz; Manipulátoři.cz;
E-bezpečí; Hoax.cz
https://www.jsns.cz/lekce/226
328-kovyho-medialni-ring
http://kachnypatrikahezuckeho
.cz/
 

foto: ilustrační foto

Karel Bojda
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Recepty - Halloweenské dýňové muffiny

foto: ilustrační foto

Posledně jsme se zaměřili
na recepty z dýně, a protože
Halloween právě vrcholí, tak
jsme se rozhodli přihodit navrch
ještě jeden recept na zužitkování

foto: ilustrační foto

toho, co vydlabete z dýně.
 
DÝŇOVÉ MUFFINY
 
Suroviny:

 
1,5 hrnku hl. mouky
cca 400 g pyré z máslové dýně
1/3 hrnku oleje
2 vejce
lžička prášku do pečiva
lžička prášku do perníku
1/2 lžičky muškátového extraktu
1/2 lžičky perníkového koření
trochu muškátového květu
lžička vanilkového extraktu
1,25 hrnku cukru
1/2 lžičky sody
1/2 lžičky soli
150 g čokolády

 
Postup:
 
Smícháme mouku s práškem
do pečiva. V jiné míse smícháme
vše ostatní (ne čokoládu).
Přisypeme mouku a zamícháme.
Těsto dáme do poloviny
košíčku, potom dáme lžičku
drcené čokolády a dolijeme
těstem. Pečeme na 180 °C cca
25-30 min.
 
Dobrou chuť přeje Gabča
Kaňová

Virtuální světy - Minecraft

foto: Ilustrační foto

Zdravím všechny čtenáře. Dnes
vás chci seznámit s pojmem
Minecraft. Je to hra, která
rozhodně není kulatá, ale jen
hranatá, je otevřeným světem
a neomezenými možnosti. Jsou

foto: ilustrační foto

tam monstra např. pavouk,
nemrtví (zombie), syčák
(creeper), mumie, blaze,
kostlivec, utopenec, ghast, Ender
drak, fantom, ochránce, nemrtvý
vesničan, pakostnice, sliz, atd.

Nejdřív se hra jmenovala
CaveGame. Zakladatel
Minecraftu je Mojang. Hra má
dva herní mody:
1. Přežití
(a) milosrdné - nejsou tam
monstra a nemůžeš umřít hlady,
a když umřeš, tak se můžeš
znovuzrodit
(b) lehká - jsou tam monstra, ale
bez brnění a nemůžeš umřít
hlady, a když umřeš, tak se
můžeš znovuzrodit
(c) normální - jsou tam monstra
s brněním a můžeš umřít hlady,

a když umřeš, tak se můžeš
znovuzrodit
(d) nemilosrdná - jsou tam
monstra s brněním a můžeš
umřít hlady, a když umřeš, tak
musíš smazat svůj svět.
2. Tvořivý - nemůžeš umřít
a máš všechny věci
 
Minecraft mě baví, protože tam
můžu dělat, co chci a vybudovat
si svůj vlastní svět.
 
Erik Láník

Bring Me the Horizon
Chtěla bych vám představit
kapelu Bring Me the Horizon.
K této kapele mě přivedl můj
brácha. Pustil mi album Spirit
a od té doby ji často a ráda
poslouchám. Už se vám stalo, že
jste si zpívali v koupelně
a rodiče se vás ptali, jestli vás
něco bolí? To je přesně styl této
hudby.
Kapela vznikla v roce 2004 a její
název je podle filmu Piráti
z Karibiku, kde Jack Sparrow
řekl: „Now, bring me that
horizon“ (Přines mi horizont).

foto: ilustrační foto

zpěvák Oliver Sykes. Vydali
dohromady šest alb: Count Your
Blessings, Suicide Season, There
Is a Hell, Believe Me I've Seen
I, There's a Heaven, Let's Keep
It a Secret, Sempiternal, That's
the Spirit a Amo. Moje
nejoblíbenější album je
Sempiternal, ale pokud metal
nemusíte, doporučovala bych
vám nejdřív zkusit písničku
Medicine nebo Drown.
Rozhodně stojí za poslech.
 
Lucka Štramberská

Z hudebních žánrů zvolili metal,
i když v poslední době se hudba

vyvíjí k popu, což mě celkem
mrzí. Hlavní tvář kapely je

Nastupovat! Děják z rychlíku

Pořád se mluví o tom, že je třeba
si rozšiřovat vědomosti
o moderních dějinách, tak jsme
vyrazili do divadla na kombinaci

činohry a loutkohry s názvem
Nastupovat! Děják z rychlíku.
Byla to zajímavě pojatá hra
Divadla loutek Ostrava

režírovaná Radovanem Lipusem.
Hodně se v ní i hezky zpívalo,
což dobře doplňovalo děj.
Dva školáky provází ve hře duch
Vlakomil a seznamuje je
s evropskými dějinami 20.
století. Propojuje je s historií
železnice, takže jsme se
dozvěděli, že stavitel železnice
pro císaře Ferdinanda
Dobrotivého se jmenoval Jan
Perner, což nám vysvětlilo, proč
se tak jmenuje jeden rychlík
Českých drah. Hra připomněla

všechny historické milníky naší
země ve 20. století hravou, místy
veselou i nostalgickou formou
v autentických kulisách.
 
Kája Vránová a Ema
Olajošová



STRANA 4 / 4

2. VYDÁNÍ 2019/2020

Vzpomínka Ondry Scholze na turisťák

ilustrace: Ondra Scholze

Proč to dělám - Box

foto: ilustrační foto

Box, dříve rohování, je
kontaktní sport, pěstní boj dvou
soupeřů podobné hmotnostní
kategorie.
Jako každý sport i box má svá
pravidla: rány jsou povoleny
pouze nad pás a vítězství se
může dosáhnout buď získáním
více bodů, nebo vítězstvím K.O.
Boj probíhá ve stoje v ringu.
Jakmile se boxer po tvrdém

úderu dotkne podlahy jinou částí
těla, než chodidly, nebo leží
v provazech, je v pozici na zemi
rozhodčím odpočítáván. V boji
se hodnotí pouze údery
kloubovou částí sevřené
rukavice. Dříve měl souboj 15
kol, ale dnes je v profiboxu max.
12 kol po třech minutách.
V amatérském boxu se používají
na hlavy helmy. Mezi slavné

boxery patřili Rocky Marciano
(byl o něm natočen i film),
Muhammad Ali, nebo Mike
Tyson.
Box dělám proto, že mě baví.
Někdo to nebere jako sport, ale
nesmíte se bát rány. Rozhodně to
doporučuji jako dobrou
sebeobranu.
 
Mirek Láník

Z deníku středoškoláka - První nečekaná 
praxe

foto: ilustrační foto

Jednoho krásné dne jsme si
seděli v našich lavicích
a samozřejmě se "vzorně" učili,
ale najednou přiběhl jeden
z našich mistrů a řekl, že jedeme
zítra na brambory, pomoct
dalším prvákům zemědělcům.
Všichni jsme se začali těšit, že
se konečně někam podíváme
a pojedeme našim školním

foto: Mahu Chalupová

autobusem. Ráno dalšího dne
jsme se všichni převlékli
do montérek a šli do autobusu.
První trapas byl, že to byla naše
první praxe, takže jsme nevěděli,
že si nemáme brát celé batohy,
ale jenom svačinu a pití. Takže
jsme všichni vypadali jako
hlupáčci.
Přijeli jsme tam a hned,

když jsme uviděli to pole, tak se
nám udělalo špatně. Bez legrace
mělo to pole na délku asi 1,5
km. Ano hodně z vás si řekne,že
je to celkem malé pole, ale
když ho jdete patnáctkrát tam
a zase zpátky a musíte při tom
sbírat kompletně všechny
brambory, tak to není úplně
legrace. Posbírat jsme opravdu
museli všechny brambory, co
tam byly. To by bylo naprosto
v pořádku, to nám nevadilo,
dokonce jsme si udělali i kámoše
mezi zemědělci. Problém byl, že
s mistrovou jsme si úplně
nesedli. Paní (asi majitelka) nám
řekla, že nemáme sbírat shnilé
a škaredé brambory, tak jsme je
nesbírali. A pak nám ta mistrová
vynadala, že to nesbíráme

všechno. Ach jo.
Ke konci těchto praxí už jsme
opravdu nemohli a byli jsme
hodně unavení. Pozitivní na tom
celém dni bylo, že jsme za tu
dřinu dostali aspoň zaplaceno.
Jo, ne vždycky můžeme dělat
jen to,co nás baví.
 
Mahu Chalupová


